
05 Nașterea din nou 

Atunci. Apoi. Acum. Atunci. 
 Atunci. La început toate lucrurile au fost făcute desăvârșite, perfecte (Geneza 1:31). 

 Apoi. Păcatul a stricat toate lucrurile (Geneza 3:14-19), aducând ură, durere, suferință, 

moarte. 

 Acum. Trăim în aceeași stare ca după căderea în păcat: „eu sunt pământesc, vândut rob 

păcatului” (Romani 7:14). 

 Atunci. Pe Noul Pământ „moartea nu va mai fi” (Apocalipsa 21:4); „nu va mai fi nimic vrednic 

de blestem acolo” (Apocalipsa 22:3). 

Despre mine/tine este vorba 
 Apostolul Pavel, conștient de păcatele lui, de starea lui, recunoaște și întreabă „o, 

nenorocitul de mine, cine mă va izbăvi de acest trup de moarte?” (Romani 7:24).  

 De aceea merită să vedem mai mult starea în care ne aflăm („nenorocit”, într-un „trup de 

moarte”).  

 Iar apoi să vedem cine ne aduce eliberarea (Romani 7:25). 

Ce este păcatul? 
Nu mulți oameni își pun problema aceasta. Pușcăriile sunt pline, jurnalele de știri sunt pline, 

lumea mondenă e plină de oameni care… au păcătuit. Și care mâine vor face la fel. Alții spun că nu 

există păcat, că totul este îngăduit. Noi întrebăm adesea „oare e păcat să faci cutare lucru?” Așadar, 

ce este păcatul? 

Biblia oferă nu mai puțin de 10 situații generale în care este identificat păcatul. De aceea, să 

înțelegem că avem un subiect complex, care nu se reduce la „să nu… cutare” sau, „am făcut dar nu 

mai fac”. El este văzut și ca faptă, dar și ca stare în care ne aflăm. Să urmărim o listă: 

Păcatul 
1. Răzvrătire. Vezi Lucifer, vezi Adam și Eva și alții (Deuteronomul 9:7; Isaia 1:2; Romani 8:7) 

2. Relație ruptă. Vezi Adam și Eva, Cain și Abel (Isaia 59:2; Geneza 3:8-10; 4:8-10; Romani 8:7) 

3. Stare. Pavel se recunoaște într-o stare anume (Romani 7:14-23) 

4. Fapte. Faptele firii pământești: curvie, mânie etc. (Galateni 5:19-21) 

5. Eșecuri. Toți au păcătuit și sunt lipsiți de slava lui Dumnezeu (Romani 3:23) 

6. Fărădelegi. Ai niște porunci, să le păzești (1 Ioan 3:4) 

7. Egoism și mândrie. Isus a vorbit împotriva mândriei, a necurăției interioare (Marcu 7:23; 

Filipeni 2:3; Efeseni 2:9) 

8. Putere înrobitoare. Cine păcătuiește e rob al păcatului (Ioan 8:34; Romani 6:6-7) 

9. Vinovăție și necurăție. Inima omului e înșelătoare (Ieremia 17:9; Romani 1:24) 

10. Neglijarea datoriei. Știi să faci binele și nu-l faci (Geneza 4:9; Mica 6:8; Iacov 4:17) 



Și atunci, ce e păcatul? Este un complex de fapte și gânduri, atitudini și stări ce nu mai 

corespund relației inițiale pe care a avut-o Dumnezeu cu omul. 

Care este starea lumii? 
 Lumea care nu-l cunoaște pe Dumnezeu este înecată în păcat (Romani 1:18-32) 

 Lumea care-l cunoaște pe Dumnezeu este și ea păcătoasă (Romani 2:1-24) 

 Toți oamenii sunt păcătoși, nu e niciunul curat (Romani 3:9-18) 

Cum scăpăm de păcat? 
Există o mare dezbatere dacă se poate scăpa de păcat sau nu, cât de mult poți să te eliberezi 

de păcat, dacă vom putea ajunge vreodată desăvârșiți.  

Dacă Dumnezeu nu ar fi pus o vrăjmășie între noi și Satana, în așa fel încât să urâm ce vrea 

Satana, să nu ne dorim ce vrea el să facem, atunci am fi fost pierduți. Dovada este în întreaga lume 

unde oamenii sunt „morți în greșelile și păcatele” lor. „Între ei eram și noi toți odinioară, când trăiam 

în poftele firii noastre pământești, când făceam voile firii pământești și ale gândurilor noastre și eram 

din fire copii ai mâniei, ca și ceilalți” (Efeseni 2:1-3). 

Pentru toți aceștia „mânia lui Dumnezeu se descoperă din cer împotriva oricărei necinstiri a 

lui Dumnezeu și împotriva oricărei nelegiuiri a oamenilor” (Romani 1:18). Cum se descoperă mânia? 

Nu cu fulgere și trăsnete! Ci, după nenumărate apeluri la pocăință, Dumnezeu îi lasă în plata 

păcatelor lor, să secere ce au semănat. Vedeți în Romani 1 de trei ori ideea: „Dumnezeu i-a lăsat 

pradă necurăției, să urmeze poftele inimii lor…” (1:24), „Dumnezeu i-a lăsat în voia unor patimi 

scârboase…” (1:26), „Dumnezeu i-a lăsat în voia minții lor blestemate” (1:28). 

„Plata păcatului este moartea…” Dacă cineva urmează această cale, atunci va sfârși în 

moarte. Și viața? Cum putem avea viața? „Dar darul fără plată al lui Dumnezeu este viața veșnică în 

Isus Hristos, Domnul nostru” (Romani 6:23). 

Și atunci, noi cei care vrem să mergem pe urmele lui Dumnezeu, trăim o mare luptă în noi: 

pentru că vrem să facem ce spune Dumnezeu, dar suntem limitați de trupul acesta, suntem virusați 

de păcat, suntem neputincioși.  

Câteva repere clare: (merită studiat Romani 7:14-25) 

 Spune Pavel că „nu fac ce vreau, ci fac ce urăsc” (Romani 7:15).  

 Marea luptă din mine e clară: „Găsesc dar în mine legea aceasta: când vreau să fac binele, 

răul este lipit de mine” (Romani 7:21).  

 O mare luptă între minte și trup: „văd în mădularele mele o altă lege, care se luptă împotriva 

legii primite de mintea mea” (Romani 7:23) 

 Pot și nu vreau sau vreau și nu pot? „Am voința să fac binele, dar n-am puterea să-l fac” 

(Romani 7:18) 

 În final: „cu mintea slujesc Legii lui Dumnezeu, dar cu firea pământească slujesc legii 

păcatului” (Romani 7:25) 



Vreau eliberarea 
 

Ce bine să fac ca să am viața veșnică? 

 Citiți dialogul lui Isus cu tânărul bogat, cel care dorea să facă tot ce era mai bine ca să 

dobândească viața veșnică (Matei 19:16-22). În primă fază Isus îi răspunde îndemnându-l să 

păzească poruncile. Care? Cele Zece. În a doua fază Isus îi spune să renunțe la sine și să 

meargă după Isus. De acolo s-a rupt filmul… 

Ce să fac ca să fiu mântuit? 

 Pavel și Sila sunt eliberați miraculos din temniță. Temnicerul vede toată scena și, dându-și 

seama că oamenii aceștia sunt oamenii lui Dumnezeu, se aruncă la picioarele lor și întreabă: 

„Domnilor, ce trebuie să fac ca să fiu mântuit?” Răspunsul e simplu: crede în Domnul Isus 

(Faptele apostolilor 17:31).  

 Nu uita, și dracii cred și se înfioară… (Iacov 2). Adică nu e vorba doar să crezi că există, să spui 

că crezi, ci să crezi cu adevărat în El, să-ți pui încrederea în El. 

Ce este pocăința 
Ioan Botezătorul a venit cu acest mesaj: Pocăiți-vă, căci Împărăția cerurilor s-a apropiat. Cu 

același mesaj a venit Isus. Cu același mesaj au plecat și apostolii.  

Când Petru și Ioan le-au predicat evreilor despre Isus Hristos, „după ce au auzit aceste 

cuvinte, ei au rămas străpunși în inimă și au zis lui Petru și celorlalți apostoli: Fraților, ce să facem?”. 

Răspunsul a fost clar: „Pocăiți-vă, le-a zis Petru, și fiecare din voi să fie botezat în Numele lui Isus 

Hristos, spre iertarea păcatelor voastre, apoi veți primi darul Duhului Sfânt” (Faptele apostolilor 2:37-

38). 

Petru: caz-școală 
 Starea: S-a crezut bun, viteaz (Marcu 14:29,31).  

 Realitatea: A păcătuit, lepădându-se de trei ori de Isus (Marcu 14:68,70,71).  

 Convingerea: A fost convins și s-a căit (Marcu 14:72).  

 Restaurarea: A fost reabilitat (Marcu 16:7; Ioan 21:15-19). 

Undeva după convingere are loc nașterea din nou… 

Nicodim: caz-școală 
 Spunea Isus că „Nimeni nu poate veni la Mine, dacă nu-l atrage Tatăl…” (Ioan 6:44) 

 Nicodim vrea să afle mai multe despre Isus, înțelege că e trimis de Dumnezeu. 

 Isus îi răspunde în două rânduri simplu: trebuie să te naști din nou (Ioan 3:3), din apă și din 

Duh (Ioan 3:5).  

 „Nu te mira că ți-am zis: Trebuie să vă nașteți din nou.” (Ioan 3:7) 



Finalul este înălțarea lui Isus pe cruce, așa cum Moise a înălțat șarpele în pustie.  

De citit Numeri 21. 

 Au plecat de la muntele Hor pe drumul care duce spre Marea Roşie, ca să ocolească ţara 

Edomului.  

 Poporul şi-a pierdut răbdarea pe drum şi a vorbit împotriva lui Dumnezeu şi împotriva lui 

Moise: „Pentru ce ne-aţi scos din Egipt, ca să murim în pustie? Căci nu este nici pâine, nici 

apă, şi ni s-a scârbit sufletul de această hrană proastă.” 

 Atunci Domnul a trimis împotriva poporului nişte şerpi înfocaţi, care au muşcat poporul, aşa 

încât au murit mulţi oameni în Israel. 

 Poporul a venit la Moise şi a zis: „Am păcătuit, căci am vorbit împotriva Domnului, şi 

împotriva ta. Roagă-te Domnului, ca să depărteze de la noi aceşti şerpi.” Moise s-a rugat 

pentru popor. 

 Domnul i-a zis lui Moise: „Fă-ţi un şarpe înfocat, şi spânzură-l de o prăjină; oricine este 

muşcat, şi va privi spre el, va trăi.” 

 Moise a făcut un şarpe din aramă, şi l-a pus într-o prăjină; şi oricine era muşcat de un şarpe, 

şi privea spre şarpele din aramă, trăia. 

Isus a spus: 
 „Şi după ce voi fi înălţat de pe pământ, voi atrage la Mine pe toţi oamenii.” (Ioan 12:32) 

 Lasă-te atras! „Veniți la Mine…” (Matei 11:28) 


